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دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی صبح دیروز با دکتر کاظم 

خاوازی وزیر جهاد کشاورزی دیدار و گفت وگو کرد.  دکتر طهرانچی در این دیدار با 

بیان اینکه دانشگاه آزاد اسلامی دارای چهار هزار آزمایشگاه مجهز بوده که به طور 

مستقیم با بخش کشاورزی در ارتباط است، گفت: »یکی از برنامه های ما در زمینه 

توجه به حوزه کشاورزی و توسعه خدمات آموزش و تحقیقاتی در این بخش، ایجاد 

مزارع آموزشـــی تولیدی است. با توجه به اینکه دانشگاه آزاد اسلامی بیش از پنج 

هزار هکتار اراضی کشاورزی و ۱۳۰ دانشکده کشاورزی در مناطق مختلف کشور 

دارد، می توانیم شبکه گسترده آموزشی و تحقیقاتی ایجاد کنیم تا در هر نقطه از 

کشـــور یک ایستگاه تحقیقاتی فعال داشته باشیم.«  رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 

با اشـــاره به وضعیت نامســـاعد آموزش علوم کشاورزی و منابع طبیعی در کشور، 

تصریح کرد: »دانشـــگاه آزاد اسلامی به تنهایی بیش از ۱۷۰۰ عضو هیات علمی 

تمام وقت گروه کشاورزی دارد، این درحالی است که تعداد دانشجویان این گروه 

کمتر از هفت هزار نفر اســـت که این موضوع به شـــدت نگران کننده و بیانگر این 

است که آموزش ضعیف کشاورزی، برای امنیت غذایی تهدید محسوب می شود، 

چراکه متاسفانه در طول این سال ها کمتر به اهمیت آموزش کشاورزی توجه شده 

و به نوعی سیستم آموزشی ما تربیت نیرو را برای بخش های دولتی انجام می داد، 

نه آموزش برای افزایش تولید و بخش خصوصی.« 

  پیشنهاد دانشگاه آزاد اسلامی 

برای ایجاد مقطع دکتری حرفه ای کشاورزی

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی از پیشنهاد دانشگاه آزاد اسلامی برای ایجاد مقطع 

دکتری حرفه ای کشاورزی خبر داد و افزود: »دانشگاه آزاد اسلامی در حوزه تولید 

بذر به سمتی حرکت کرده که در حوزه سبزی و صیفی جات بتواند از ظرفیت علمی 

و تحقیقاتی اساتید و دانشجویان خود در گلخانه و مزارع کشاورزی این دانشگاه که 

به صورت آموزشی و تولیدی فعالیت خواهند کرد، استفاده کند.«  عضو هیات امنای 

دانشگاه آزاد اسلامی در ادامه توضیحاتی درباره فعالیت این دانشگاه در زمینه تولید 

بذر هیبرید خیار، گوجه فرنگی و فلفل، کنترل بیولوژیک و تولید عوامل بیولوژیکی 

برای گلخانه ها و همچنین تولید مارچ رسی برای جلوگیری از فرسایش خاک ارائه 

کرد و از آمادگی این دانشگاه برای تولید انبوه این محصولات و ارائه آنها به بازار خبر 

داد.  محمدعلی باغستانی و محمدرضا اردکانی مجریان طرح بازمهندسی نظام 

آموزشی، پژوهشی و خدمات فناوری علوم کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه آزاد 

اسلامی و پیام نجفی، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان اصفهان نیز در این جلسه 

که در دفتر کار وزیر جهاد کشاورزی برگزار شد، حضور داشتند. 

  آمادگی وزارت جهاد کشاورزی 

برای کمک به تولید بذر در دانشگاه آزاد اسلامی

کاظم خاوازی، وزیر جهاد کشـــاورزی صبح دیروز در جلسه با دکتر محمدمهدی 

طهرانچی، رئیس دانشـــگاه آزاد اسلامی و معاونان این دانشگاه، درباره تولید بذر 

توســـط دانشگاه آزاد اســـلامی گفت: »وزارت جهاد کشاورزی آمادگی دارد در هر 

زمینه ای به دانشگاه آزاد اسلامی برای تولید بذر کمک کند.«  وی تاکید کرد: »بذر 

سبزی و صیفی از نیازهای اساسی کشور بوده و تولید آن در کشور، وابستگی ما را 

به واردات کاهش می دهد.« 

دکتر خاوازی افزود: »در جلســـه ای که با معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری 

داشـــتیم، مقرر شد تمام نیازهای تسهیلاتی و اعتباری برای تولید بذر توسط این 

معاونت رفع شود.« وی به دانشگاه آزاد اسلامی پیشنهاد کرد: »برای آموزش مهارتی 

کشـــاورزی از کشاورززادگان و ساکنان اطراف روســـتاها استفاده کنید تا هدف 

بزرگ آموزش از میان نرود.«  وزیر جهاد کشاورزی با تاکید بر این نکته که ظرفیت 

گلخانه های تحقیقاتی برای اجرای پروژه های کشاورزی کافی نیست، تصریح کرد: 

»برای این منظور باید از ظرفیت بخش خصوصی و شهرک های گلخانه ای استفاده 

شود.«  دکتر خاوازی با اشاره به اهمیت تولید مواد بیولوژیک، خاطرنشان کرد: »در 

وزارت جهاد کشاورزی اعلام آمادگی می کنیم، شهرک تولیدی دانش محوری برای 

تولید مواد بیولوژیک کشاورزی راه اندازی کنیم.« 

 اعلام جزئیات نحوه برگزاری آزمون 
جامع دانشجویان دوره دکتری تخصصی دانشگاه آزاد اسلامی

جواد علمایی، معاون علوم، مهندسی و کشاورزی و عبدالحسین خسروپناه، معاون 

علوم انسانی و هنر دانشگاه آزاد اسلامی، شیوه نامه اجرایی آزمون جامع دانشجویان 

دوره دکتری تخصصی نیمسال دوم سال تحصیلی ۱۳99-۱۳98 را ابلاغ کردند. 

براســـاس این شـــیوه نامه برگزاری باید آزمون جامع نیمسال دوم سال تحصیلی 

۱۳99-۱۳98 از 99/5/۱ لغایت 99/5/۳۱ به صورت شـــناور و با رعایت ضوابط و 

مقررات آموزشی برنامه ریزی شود.  بخش کتبی آزمون جامع به صورت حضوری برگزار 

می شود و دانشجویان می توانند واحد دانشگاهی محل سکونت خود را به عنوان 

محـــل برگزاری آزمون انتخاب کنند.  بخش شـــفاهی آزمون جامع با هماهنگی 

مدیرگروه ذی ربط، آموزش واحد دانشـــگاهی و از طریق ســـامانه »دان« یا دیگر 

سامانه های آموزشی واحدهای دانشگاهی می تواند به صورت غیرحضوری برگزار 

شود. در این خصوص ذخیره فایل بخش شفاهی آزمون جامع ضروری است.  در این 

شیوه نامه آمده است: دانشجویانی که حائز شرایط ثبت نام در آزمون جامع هستند 

و متقاضی شرکت در بخش کتبی ارزیابی جامع در واحد دانشگاهی محل زندگی 

خود هســـتند، می توانند حداکثر تا 99/4/25    نسبت به ثبت درخواست خود از 

طریق سایت www.azmoon99.iau.ac.ir  اقدام کنند. 

 آمادگی دانشگاه آزاد اسلامی 
برای برگزاری مصاحبه های آزمون دکتری در 3 حالت

بهروز طهماسب کاظمی در گفت وگو با مهر، درباره برنامه این دانشگاه برای برگزاری 

مصاحبه آزمون دکتری در وضعیت کنونی، اظهار کرد: »درحال حاضر سه سناریو 

برای برگزاری مصاحبه آزمون دکتری پیش بینی کرده ایم و درحال بررسی  گزینه های 

پیش رو هســـتیم.«  رئیس مرکز سنجش، پذیرش و فارغ التحصیلی دانشگاه آزاد 

اسلامی افزود: »نخستین سناریو این است که تمامی مصاحبه های آزمون دکتری 

سال 99 دانشگاه آزاد اسلامی، مانند سال گذشته به صورت متمرکز در تهران برگزار 

شود.«  وی با اشاره به اینکه دومین سناریو، برگزاری مصاحبه به صورت مجازی است، 

گفت: »دانشـــگاه آزاد اسلامی زیرساخت لازم را برای برگزاری مصاحبه داوطلبان 

دکتری دارد.«  طهماسب کاظمی سومین سناریو را حذف مصاحبه آزمون دکتری به 

دلیل شرایط کرونایی در کشور عنوان کرد و افزود: »یکی دیگر از پیشنهادها این است 

که آزمون دکتری به همراه سوابق ملاک عمل باشد و مصاحبه دکتری حذف شود.« 

رئیس مرکز سنجش، پذیرش و فارغ التحصیلی دانشگاه آزاد اسلامی ادامه داد: »در 

همین رابطه ابتدا موضوع باید در هیات رئیسه دانشگاه آزاد اسلامی به تایید برسد 

و پس از آن برای دریافت مجوز، مکاتبه ای با شورای سنجش و پذیرش دانشجو در 

دوره های تحصیلات تکمیلی خواهیم داشـــت.«  وی ادامه داد: »حتی به شورای 

سنجش و پذیرش پیشنهاد خواهیم داد که اگر شرایط کرونا در کشور بسیار حاد 

بود، سایر دانشگاه ها نیز به همین شیوه عمل کنند.«  طهماسب کاظمی با بیان 

این مطلب که دانشگاه آزاد اسلامی آمادگی برگزاری هر یک از این سناریوها را دارد، 

تاکید کرد که نهایت دقت را در برگزاری مصاحبه دکتری خواهیم داشت تا مشکلی 

برای داوطلبان ایجاد نشود. 

وم مشارکت دانشجویان و اعضای هیات علمی  لز
در برنامه های حوزه سلامت دانشگاه

محسن نفر، معاون علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی گفت: »هدایت موضوعات 

پایان نامه ها و رســـاله های دانشجویان و نیز طرح های پژوهشی اساتید به سمت 

برنامه های علمی مصوب که موضوعات کاربردی و مساله محور است، از سیاست های 

دانشگاه آزاد اسلامی بوده و در این راستا حوزه علوم پزشکی نیز دارای برنامه های 

علمی متعددی است.«  وی اظهار داشت: »موضوعاتی نظیر اعتیاد، سالمندی و 

مواد دندانی در سامانه پایش آزاد دانشگاه بارگذاری شده و مورد بهره برداری قرار 

می گیرند و ســـایر برنامه های علمی این حوزه نیز به تدریج درحال تکمیل در این 

سامانه هستند. این برنامه ها به همراه موضوعاتی نظیر بیماری کرونا که هم اکنون به 

یکی از موضوعات مهم و چالش های سلامتی روز دنیا مبدل شده، نیازمند مشارکت 

حداکثری علمی و پژوهشی اساتید و دانشجویان رشته های تحصیلی حوزه علوم 

پزشـــکی و غیرپزشکی واحدهای دانشگاهی از جنبه های مختلف است.«  معاون 

علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی خاطرنشان کرد: »تاکنون نیز استقبال خوبی 

از موضوعات فوق توسط اساتید و دانشجویان شده که فقط در قالب پایان نامه و 

طرح های پژوهشی نبوده و محصولات و خدمات ارزنده ای مخصوصا در مقابله با 

بیماری کرونا در مراکز تحقیقاتی و رشد واحدهای دانشگاهی به صورت نمونه اولیه 

تولید شـــده و درحال اخذ مجوز از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی جهت 

تولید انبوه است.«  وی ابراز امیدواری کرد که نتایج حاصل از تحقیقات انجام شده 

در این خصوص بتواند در حل معضلات مهم سلامت در کشور که بسیاری از اقشار 

جامعه را درگیر کرده، موثر واقع شده و مورد استفاده سازمان ها و نهادهای مرتبط 

و مسئول قرار گیرد. 

پیش بینی نقل وانتقال ۲۰ هزار دانشجو در ترم آتی
ابراهیم کلانتری، معاون فرهنگی و دانشجویی دانشگاه آزاد اسلامی در گفت وگو با 

آنا اظهار کرد: »درخصوص نقل وانتقال دانشجویان دستورالعمل جدیدی متناسب 

با فضای حاکم کشور به واحدهای سراسر کشور ابلاغ کردیم که در این دستورالعمل 

چند بند ویژه برای فضای کنونی کشور تدوین شده است. همان طور که رئیس محترم 

جمهور اعلام کردند و سیاست کلی آموزش عالی کشور است؛ دانشجویان در محل 

سکونت خود در کلاس های درسی حاضر می شوند.«  وی در ادامه گفت: »طی سه 

سال اخیر دانشگاه آزاد اسلامی این امکان را فراهم کرده است که دانشجویان خانم 

بتوانند در محل سکونت خود به ادامه تحصیل بپردازند به این معنا که از سه سال 

گذشته تحصیل دانشجویان خانم در محل سکونت خود به یک قانون تبدیل شده 

و اجرا هم شده است، اکنون این امر برای دانشجویان آقا نیز محقق شده است.« 

کلانتری خاطرنشـــان کرد: »در هر نیمســـال حدود ۱5 هزار نفر در دانشگاه آزاد 

اسلامی انتقالی می گیرند که این تعداد در ترم آینده به 2۰ هزار نفر نیز خواهد رسید. 

این نکته نیز حائز اهمیت است که بیشتر دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی بومی 

هستند؛ آمار دانشجویان خوابگاهی ما نیز تنها ۳5 هزار نفر است. زیرا این دانشگاه 

گسترده دارای 4۰۰ واحد دانشگاهی در سطح کشور است، درحالی که وزارت علوم 

و وزارت بهداشت هردو مجموعا 4۰۰ واحد دانشگاهی در سراسر کشور ندارند.« 

معاون فرهنگی و دانشجویی دانشگاه آزاد اسلامی تعداد دانشجویان غیربومی در 

دانشـــگاه های دولتی را بیش از 4۰ درصد و در دانشگاه آزاد اسلامی کمتر از ۱۰ 

درصد عنوان کرده و افزود: »دانشگاه آزاد اسلامی به فضای جدید حاکم در کشور 

نزدیک تر اســـت؛ ۱۰ درصد دانشجویان غیربومی دانشگاه آزاد اسلامی با کمک 

تسهیلاتی که فراهم شده است جابه جا می شوند؛ با ایجاد این تسهیلات مشکلات 

و دلهره و اضطرابی که دانشجویان و خانواده هایشان داشتند  نیز برطرف می شود.« 

کلانتری ادامه داد: »خوابگاه های دانشگاه آزاد اسلامی به صورت عمومی بازگشایی 

نشـــده اند، تنها برخی از دانشجویان رشـــته های علوم پزشکی با رعایت تمامی 

دستورالعمل های پزشـــکی در خوابگاه ها ساکن هستند. در برخی از واحدها به 

هر یک از این دانشـــجویان یک اتاق اختصاص  یافته است. ظرفیت خوابگاه های 

دانشگاه آزاد اسلامی نزدیک به 8۰ هزار نفر است که پیش از شیوع ویروس کرونا 

دانشجویان در کمتر از 5۰ درصد ظرفیت خوابگاه ها حضور داشتند. با شیوع کرونا 

این تعداد نیز کمتر خواهد شد.« 

وز رسانی کارکردهای آموزشی دانشگاه آزاد اسلامی با حفظ و به ر
وهشی، تغییر نسل می دهد  و پژ

حامد معیری کاشانی در گفت وگو با ایسکانیوز با اشاره به ضرورت تداوم کارکردهای 

آموزشی دانشگاه ها در کنار تقویت و بنیان کارکردهای فناوری اظهار کرد: »آموزش 

و تربیت نیروی انسانی متخصص، پژوهش و تحقیقات پیوسته تخصصی و نیل به 

محصول به دســـت آمده از آموزش و پژوهش کارکرد اصلی فناوری تلقی می شود 

که با سایر ماموریت های دانشگاه هم پوشانی ندارد.«  وی افزود: »تغییر نسل در 

دانشـــگاه آزاد اســـلامی به معنی حذف کارکردهای آموزشی و پژوهشی نیست، 

بلکه به معنی ایجاد زیســـت بوم جدیدی برای رشد و شکل گیری کسب وکارهای 

مبتنی بر آموزش و پژوهش است. دانشگاه آزاد اسلامی به دنبال حذف دو کارکرد 

قبلی دانشـــگاه نبوده و کماکان به وظیفـــه اصلی خود تربیت نیروی متخصص 

می پردازد.«  مدیرکل ایجاد توســـعه آموزش های فناوری و خلاقیت دانشگاه آزاد 

اسلامی بیان کرد: »دانشگاه آزاد اسلامی به دنبال تربیت نیرویی است که پس از 

فراغت از تحصیل توانایی ایجاد شغل و کارآفرینی را داشته باشد یا با مهارت های 

خلاقانه ای که در دانشگاه آموخته به عنوان موتور محرک خلاقیت در مجموعه ای 

جذب بشود.«  معیری کاشـــانی درآمدزایی و کارکرد انتفاعی سراهای نوآوری را 

برداشتی نادرست از یک مدل مفهومی تلقی کرد و گفت: »دانشگاه آزاد اسلامی 

با طراحی و راه اندازی سراهای نوآوری به  دنبال سودآوری و راه اندازی کارخانه های 

صنعتی نیست بلکه تلاش می کند با استفاده حداکثری از ظرفیت های دانشگاه 

آزاد اســـلامی زیرساخت های لازم آغاز یک کســـب وکار را فراهم کند.«  وی ادامه 

داد: »دانشـــگاه آزاد اسلامی در طراحی الگوهای مشارکت به دنبال سهیم شدن 

در کســـب وکارها نیســـت بلکه می کوشد در کنار کســـب درآمدهای بالاسری و 

غیرشهریه ای ورودی دانشجویان را افزایش بدهد. دانشگاه آزاد اسلامی دغدغه 

اشتغال دانش آموختگان را دارد و تمام اهداف کلان در همین راستا قرار گرفته اند.«  

مدیرکل ایجاد توسعه آموزش های فناوری و خلاقیت دانشگاه آزاد اسلامی عنوان 

کرد: »تقویت خلاقیـــت، تحول در تکنیک های آموزش، ایجاد فضاهای نوآوری، 

هدایت به سوی کارآفرینی و تخصیص امکانات و تسهیلات، رویکردهای جدیدی 

است که وجه تمایز دانشگاه آزاد اسلامی با سایر دانشگاه های کشور خواهد بود 

و این بزرگ ترین ســـرمایه دانشگاه به شمار می رود.«  معیری کاشانی خاطرنشان 

کرد: »دانشگاه آزاد اسلامی هیچ هدف درآمدزایی از سراهای نوآوری را پیش بینی 

نکرده و امید است در چشم انداز پنج ساله دانشگاه ثمرات این زیست بوم مفهومی 

در حوزه فناوری نتایج خود را به بهترین شکل نمایان کند.« 

  چه خبر از دانشگاه

مساله ما تحول کارگزار است نه ساختار
 استاد دانشگاه علم وصنعت در گفت وگو با »فرهیختگان« مطرح کرد 
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ایجاد بسته های
یارت دانشجویی  خاص ز

 در قالب سفرهای اردویی
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به هیچ عنوان ترم آینده را 
بهمن ماه آغاز نمی کنیم
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